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15 - 17 iunie 2018 Ultima
„Şarpele care nu-şi poate arunca pielea trebuie să moară. La fel şi
minţile care sunt împiedicate să-şi schimbe opiniile încetează să
mai fie minţi”.  Friedrich Nietzsche

Învățământul profesional-dual, salvarea
elevilor picaţi la Evaluarea Națională

Există viață și fără Evaluare Națională! Cei
aproximativ 30.000 de elevi care nu s-au înscris la
Evaluarea Națională anul acesta, au o alternativă:
învățământul profesional-dual, care le asigură un loc de
muncă și bani ca să meargă apoi, din nou, la școală. În
toată țara au fost alocate pentru absolvenții clasei a VIII-
a 38.345 de locuri pentru cei care vor să învețe o
meserie și să-și asigure un loc de muncă.  

Înscrierea la școlile de învățământ profesional-dual
are loc în perioada 15 - 19 iunie. Astfel, secretariatele
școlilor gimnaziale vor completa, la cererea elevilor și a
părinților, fișa de înscriere în învățământul dual. Singură
condiție pe care candidații trebuie să o îndeplinească
pentru înscriere este să aibă mediile din clasa a VIII-a
încheiate. Pe 19 iunie se vor afișa, la sediul școlilor,
listele elevilor înscriși. Apoi, în perioadă 20-21 iunie, se
vor desfășura probele eliminatorii, numai în școlile care
au decis acest lucru, și se vor afișa rezultatele. În
intervalul 21-22 iunie va avea loc redistribuirea
candidaților respinși la probele eliminatorii la alte școli. În
data de 22 iunie se va afișa lista finală cu elevii înscriși.      

De ce e nevoie de învățământ profesional?

Pentru că piața muncii urlă din cauza deficitului de
forță de muncă. Un exemplu la îndemână este al
angajatorilor din turism care se plâng că au cel mai mare
deficit de forță de muncă din ultimii 28 de ani. Așadar, un
plus va fi adus de faptul că unitățile de învățământ
profesional-dual vor avea alături operatorii economici.
Aceștia vor oferi spațiul necesar de practică pentru elevi

pe toată durată școlarizării, în condiții reale de lucru.
Absolvenții ciclului gimnazial care nu au trecut de
Evaluarea Națională cu succes au două variante pe care
le pot urma în învățământul profesional-dual: fie să
meargă la o școală profesională, unde învățământul
durează trei ani, fie să meargă la un liceu tehnologic
unde învățământul (care se numește dual) durează patru
ani. Ambele programe oferă pregătire practică pentru un
acces mai rapid la un loc de muncă și, implicit, la
independența financiară, afirmă specialiștii în Educație. 

În învățământul profesional, în primul an de studiu,
pregătirea teoretică reprezintă 80%, în timp ce
pregătirea practică reprezintă 20%. În al doilea an de
învățământ, ponderea pregătirii teoretice scade la 40%
din totalul orelor, în timp ce accentul se va pune în și mai
mare măsură pe partea practică, cu o pondere de 60%.
În al treilea an de învățământ, se va aloca și mai mult
timp pregătirii practice, 72% din totalul formării, iar teoria
va avea o pondere de 28%. După încheierea celui de-al
treilea an de studiu, elevul se poate înscrie în
învățământul liceal tehnologic, unde poate absolvi
inclusiv cu o diplomă de Bacalaureat.  

În ceea ce privește învățământul liceal tehnologic,
aici elevii dobândesc o dublă pregătire: una academică,
care după absolvire le permite acestora accesul în
învățământul superior, cât și una profesională care le
facilitează accesul pe piață muncii. Absolvenții
învățământului liceal tehnologic, care promovează
examenul de certificare a calificării profesionale,
dobândesc certificat de calificare de nivel 4 al Cadrului
Național al Calificărilor. 

Cine este de vină pentru cele două vieţi
pierdute în valuri, la Corbu?

BNR, îngrijorată

Creditul imobiliar, un
risc tot mai mare
Banca Naţională a României (BNR)

promovează, prin discuţiile pe care le va declanşa
Raportul asupra stabilităţii financiare, o dezbatere
serioasă asupra creditului ipotecar, nu una de tipul
„BNR descurajează sau omoară creditul“, a
declarat joi, guvernatorul Băncii Naţionale a
României, Mugur Isărescu - „A-ţi cumpăra o casă,
a porni în tinereţe cu o casă - eventual chiar
mobilată - este un lucru extrem de serios. Nu vrem
o discuţie de tipul alba - neagra, că descurajăm sau
omorâm creditul. Noi încercăm să găsim o formulă
de echilibru, să dăm acel dozaj absolut necesar ca
între efortul financiar al debitorului și riscurile pe
care și le asumă creditorul să existe un echilibru (și
pe plan legal, dar și pe plan personal, prin cultură,
prin educație financiară)“. El a menţionat că
raportul actual al BNR evidenţiază riscul de
nerambursare, care, în acest moment, este doar
potenţial - „Are multe cauze, inclusiv iniţiative
legislative neinspirate. Riscul de nerambursare se
vede, se simte, se calculează. Nu trebuie lăsat să
se expandeze“. Guvernatorul băncii centrale a mai
spus că în anii ‘50, o casă se realiza cu un efort
financiar de 20 - 30 ani; circula atunci vorba că unii
au devenit robii caselor - „Era o expresie mai
potrivită față de cea care circulă în prezent,
respectiv că unii devin robii băncilor“. Isărescu a
subliniat că BNR nu vrea să oprească împrumutul
imobiliar, dar că, având în vedere contextul intern și
internațional (de creștere a ratei dobânzilor și
prețurilor activelor imobiliare), el ar trebui
administrat mult mai bine. Potrivit raportului BNR,
riscul de nerambursare a creditelor contractate de
către sectorul neguvernamental este în creştere -
„Deşi riscul de neplată nu s-a materializat în
prezent, acesta reprezintă o vulnerabilitate ce se
poate manifesta în contextul tendinţei mondiale de
creștere a nivelurilor dobânzilor“.

TRAGEDIE! Copil mort
la Spitalul Județean

Constanța! Vezi
explicațiile medicilor!

În urma mai multor articole de presă apărute în 14
iunie, potrivit cărora un copil ar fi murit de rujeolă,
conducerea Spitalului Clinic Județean de Urgență “sf.
Apostol Andrei” Constanța face următoarele precizări:
”În perioada 15-21 mai, în secția de Pediatrie din
cadrul SCJU a fost internat un minor din Tulcea,
pentru o afecțiune respiratorie. În aceeași zi a fost
internat, în același salon, un sugar tot cu patologie
respiratorie dar la care, pe 17 mai, a debutat o erupție
sugestivă de rujeolă. În urma acesteia pacientul a fost
transferat la Spitalul de Boli Infecțioase unde, ulterior,
a fost confirmat diagnosticul de rujeolă. Pe 29 mai,
minorul din Tulcea a fost internat din nou în secția
Pediatrie din cadrul SCJU Constanța, trimis fiind de la
Spitalul de Boli Infecțioase. În urma examenului clinic
și al radiografiei, medicii din cadrul SCJU au stabilit
diagnosticul de insuficiență respiratorie severă,
bronhopneumonie și rujeolă în evoluție. Pacientul a
fost intubat, ventilat, monitorizat și tratat
medicamentos însă, din nefericire și în ciuda
eforturilor depuse de către medici, a decedat pe
13.06.

Facem mențiunea că pacienții cu rujeolă în formă
gravă (și cu alte boli asociate) sunt direcționați către
SCJU Constanța deoarece, la nivelul regiunii
Dobrogea, Spitalul Clinic Județean de Urgență
Constanța este singurul care asigură terapia intensivă
complexă. Conform procedurilor, pacienții cu boli
infecțioase sunt izolați respectându-se toate normele
legale în vigoare. Acestea sunt explicațiile oficialilor
celei mai mari unități sanitare din județ.

Cele două vieţi luate de mare la
Corbu ar fi putut fi salvate. Este de
acord şi Primăria Corbu, care
explică însă că nu are nicio
bază legală pentru finanţarea
unui Serviciu de Salvamari,
deoarece plaja Corbu nu este
plajă turistică şi nu se află în
intravilanul comunei. Pare-se,
întreaga responsabilitate
aparţine Administraţiei
Rezervaţiei Biosferei Delta
Dunării, care “patronează”
plaja, domeniu public al
statului şi pentru care percepe
taxă de acces. 

Potrivit unui comunicat al
Primăriei Corbu, „în urmă cu
5-6 ani, Consiliul Judeţean
Constanţa a finanţat, timp de 3 ani
Serviciul de Salvamar., însă ulterior,
nefiind bază legală, au sistat
finanţarea acestui serviciu. Toate
aceste lucruri şi baza lor legală au

fost transmise în decursul anilor şi
sunt cunoscute următoarelor instituţii:

Consiliul Judeţean Constanţa,
Instituţia Prefectului – Constanţa,
Administraţia Bazinală de Apă
Dobrogea Litoral, Administraţia
Rezervaţiei Biosferei Delta Dunării”. 

Aşadar, pare că este nevoie de o
lege care să permită Primăriei din

Corbu, care-şi doreşte mult să
facă asta, să administreze plaja
cu pricina, sau este nevoie ca
ARBDD să se implice şi să-şi
asume responsabilităţile care
decurg din această implicare.
Căci dacă percepe taxă pe
plajă, doar nu se aştepată ca
oamenii să meargă să facă
poze şi să plece acasă. Este o
plajă, deci, în mod firesc, se
face şi baie. Unde se intră în
apă, este nevoie de un Serviciu
de Salvamar! Altminteri mor
oameni nevinovaţi şi nu plăteşte
nimeni pentru asta! Sau ar
putea plăti? Poate, după câteva

procese între români şi ARBDD,
lucrurile se vor mişca în direcţia
normală, adică în asigurarea unor
condiţii decente pentru plătitorii de
taxă de acces pe plajă.
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